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“Laat dat vooral een 
partnerschap op inhoud 

en middelen zijn”

“Nederland kan zich deze vertraging niet veroorloven. Het getalm in Den Haag is slecht voor de reputatie 
van de politiek. Om de transities in de ruimte te bevorderen hebben we het partnerschap van het Rijk 
hard nodig. Laat dat vooral een partnerschap op inhoud én middelen zijn!” - Jaap Smit voorzitter van de 
gezamenlijke provincies
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Prinsjesdag 2021 was wederom sober in opzet vanwege corona. Bij de troonrede waren alleen de 

ministers aanwezig, de staatssecretarissen keken de Troonrede elders. Stef Blok was -wederom- 

de designated survivor. Leden van de beide Kamers zaten op 1,5 meter en een enkeling ontbrak, 

waaronder Caroline van der Plas die van tevoren had aangegeven op de sterfdag van haar man niet 

in Den Haag te zullen zijn.

Troonrede “Elke tijd is overgangstijd”

De koning begon zijn rede met Elke tijd is overgangstijd. Hij besteedde veel aandacht aan de 

turbulente tijden met corona en nationale en internationale uitdagingen. Toch, zo zei hij, is en blijft 

Nederland een goed land om in te leven. Hoewel hij refereerde aan de demissionaire status van 

de regering en het feit dat daarom de troonrede in het teken zou staan van uitvoering van lopend 

beleid, kondigde hij ook enkele intensiveringen aan. De meeste waren in de weken voorafgaand al 

in de krant verschenen. 

Er komt extra geld voor mensen die in de schulden zijn geraakt door de toeslagenaffaire en de 

aardbevingsschade in Groningen, er komt extra geld voor klimaatbeleid om zo aan het Urgenda-

vonnis te kunnen voldoen en er gaat 500 mln naar versterking van de rechtsstaat. Daarnaast 

noemde hij grote bedragen voor onderwijs en jeugdzorg, maar daarover waren al eerder besluiten 

gevallen.

Klimaat, woningbouw en stikstof werden meerdere keren kort genoemd. Voor klimaat worden 

extra maatregelen ter waarde van 6,8 miljard aangekondigd en sluit het kabinet aan bij een 

hogere ambitie waarbij wordt aangesloten bij de Green Deal. Over het klimaatakkoord merkte de 

koning op dat voor deze hogere ambitie meer nodig is. Voor stikstof werd alleen opgemerkt dat er 

perspectief moet blijven voor de landbouw en er extra inzet nodig is om infrastructuur, economie 

en woningbouw mogelijk te maken. Het lijkt hiermee alsof de landbouw de opdracht krijgt die 

ruimte te geven.

Analyse

Susan Cohen Jehoram
Strateeg Public Affairs
Interprovinciaal Overleg

Inleiding
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De koning noemde de provincies één keer: er zijn afspraken gemaakt over de bouw van woningen.

Er was in de troonrede opvallend weinig aandacht voor cultuur, zeker na de centrale positie in 

de troonrede van vorig jaar. Ook bereikbaarheid werd niet genoemd. Ook ontbrak aandacht voor 

regionale economie.

Aanbieding Miljoenennota door demissionair minister van Financiën Hoekstra

Bij de aanbieding van het koffertje leek ook de minister van Financiën onder de indruk van het 

IPCC-rapport. Zo zei hij “Klimaatverandering is niet probleem van morgen, maar van vandaag.” Een 

aantal problemen kunnen niet wachten, ook al zijn we demissionair, waaronder klimaat en wonen…  

Hoe langer je wacht, hoe groter het probleem. Vandaag mee aan de slag voor het land waarin we 

morgen leven.”

Afgelopen dagen waren nog spannend

Om de harten te winnen van partijen die een minderheidskabinet (of extraparlementair kabinet) 

zouden moeten steunen is Sophie Hermans (VVD) op stap gestuurd om met PvdA, GL en CU afspraken 

te maken voor aanvullend beleid dat dan zou kunnen landen in moties en amendementen tijdens 

de APB. Om die reden zullen we een ge-update versie van de analyse maken ná de stemmingen.

De begroting algemeen

Er valt te twisten of dit nu een beleidsrijke, danwel een beleidsarme begroting is. Het zit er tussenin. 

Op onderdelen worden wel degelijk nieuwe beleidsvoornemens aangekondigd, niet alleen in geld, 

maar bijvoorbeeld ook in ambitie. Zo wordt de klimaatdoelstelling voor 2030 opgehoogd tot het 

niveau van de Green Deal (was 49% wordt 55%). Bedragen als 6,8 miljard extra voor klimaat zijn 

niet bepaald beleidsarm. Net als andere jaren was er al veel uitgelekt en zijn er weinig echt grote 

verrassingen. Neemt niet weg dat ze grote gevolgen hebben voor de provincies.
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Algemene Politieke Beschouwingen

Om de harten te winnen van partijen die een minderheidskabinet (of extraparlementair kabinet) 

zouden moeten steunen is Sophie Hermans (VVD) op stap gestuurd om met PvdA, GL en CU 

afspraken te maken voor aanvullend beleid dat dan zou kunnen landen in moties en amendementen 

tijdens voor de APB. GL en PvdA lieten weten niet in achterkamertjes te willen onderhandelen, 

waardoor de PB één grote openbare onderhandeling werd. Het kabinet wilde 1 miljard beschikbaar 

stellen voor extra ambities vanuit de BIK. Door Klaver (GL) werd dat als een gotspe gezien: “wij 

gaan als Kamer over de gehele begroting, niet alleen over 0,3%”. Hermans (VVD) diende uiteindelijk 

een motie in waarin twee miljard werd uitgegeven: aan de verlaging van de verhuurheffing, de 

verhoging van zorgsalarissen, extra geld naar onderwijs en defensie. Een motie van de PvdA en een 

amendement van de SP om de verhuurdersheffing in zijn geheel af te schaffen haalden het niet.

IPO figureerde even in het debat donderdagmiddag toen het ging over de terreinbeherende 

organisaties. Rutte wist even niet meer waar het voor stond.

Dat cultuur niet eens genoemd werd in de troonrede maakte Rutte goed in de APB waarin hij er 

wel enige aandacht aan besteedde. Dit leidde niet tot meer geld.

De belangrijkste consequenties voor de provincies in het kort:

Financien

Met de extra inzet voor klimaat zal ook elektrisch vervoer nog meer gestimuleerd worden. Te 

verwachten is dat deze stimulering tot gevolg heeft dat de derving van provinciale belastinginkomsten 

(opcenten MRB) nog meer toeneemt, bovenop de € 372 miljoen (advies ROB). Een afspraak om 

deze te compenseren is in de begroting 2022 niet opgenomen; een beslissing hierover wordt 

doorgeschoven naar het nieuwe kabinet. 

Voor de gemeenten is de opschalingskorting in de begroting 2022 voor 1 jaar opgeschort; voor het 

provinciefonds wordt deze gehandhaafd, terwijl geen sprake is van minder provincies. Het gaat om 

een korting die van 2022 tot en met 2025 jaarlijks met € 10 miljoen oploopt (oftewel in totaal € 40 

miljoen de komende 4 jaar).
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Wonen

De woningbouwimpuls wordt in sterk gereduceerde vorm wel gecontinueerd, maar waar tot nu 

toe 1 mld per jaar beschikbaar was, is nu 1 mld beschikbaar voor 10 jaar. Dit is onvoldoende om de 

woningbouw aan de gang te krijgen. Ook blijkt dat het geld wordt vastgehouden op de aanvullende 

post van het ministerie van Financien totdat er concrete projecten zijn waaraan het kan worden 

toegekend. Hiermee vervalt de intentie van de woningbouwimpuls namelijk een breed inzetbare 

impuls om vastzittende woningbouwinitiatieven mogelijk te maken. Tijdens de APB is toegezegd 

dat de middelen voor latere jaren naar voren kunnen worden gehaald.

Tijdens de APB is veel gesproken over de verhuurdersheffing. Alleen de VVD wilde er graag aan 

vasthouden. Uiteindelijk is 500 miljoen beschikbaar gesteld waarmee de verhuurdersheffing 

ongeveer met een kwart verlaagd wordt.

Met geen woord wordt in de begroting gerept over de extra miljarden die nodig zijn voor 

het bereikbaar maken van nieuwe woongebieden. Zonder deze extra gelden zullen nieuwe 

woningbouwlocaties afvallen.

Klimaat en Energie

De ROB heeft eerder becijferd dat voor de uitvoering van het Klimaatakkoord minstens 489 mln 

nodig is. Op de begroting van BZK (niet EZK) wordt 72,5 mln beschikbaar gesteld, dat is een begin, 

maar nog lang niet genoeg om het huidige klimaatakkoord uit te voeren, laat staan als er een extra 

ambitie komt naar 55% in 2030.

Stikstof

In de afgelopen weken bleek dat LNV werkt aan een extra inzet voor de reductie van stikstof om 

woningbouw, economie en infrastructuur mogelijk te maken. Onteigening zou daarbij een laatste 

middel zijn, hetgeen tot de nodige ophef heeft geleid in media en Kamer. Het demissionaire 

kabinet laat dit echter over aan haar opvolger. Tijdens de APB werd door meerdere partijen 

opgeroepen om toch snel met een aanpak te komen. Rutte gaf aan dat er voor een klimaat-stikstof-

biodiversiteitspakket meerdere miljarden nodig zouden zijn op termijn. Hij gaf aan dat er snel een 

pakket moet komen, desnoods als het lang duurt door het demissionaire kabinet.

Water

In de troonrede aandacht voor de overstromingen in Limburg en het belang van waterveiligheid. 

Droogte daarentegen lijkt van de radar verdwenen te zijn.
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Cultuur

De Rijksinzet Erfgoed Telt van € 323 mln. loopt af waardoor de rijks inzet voor erfgoed eind dit 

jaar sterk zal teruglopen. Dit heeft consequenties voor noodzakelijke restauraties van grote 

restauratieopgaven.  

Regionale Economie

Tijdens de APB is een motie van Volt aangenomen die oproept aan de slag te gaan met het nationale 

plan voor het Recovery and Resilience Fund (RRF).
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De intensivering voor Klimaat voor leaseauto’s voor leaserijders (door te stimuleren dat leaserijders 

kleinere auto’s gaan rijden) zal leiden tot extra derving opcenten/MRB. Daarnaast geeft de 

Miljoenennota aan dat in de periode 2022 tot en met 2025  naar verwachting circa 77 duizend 

emissievrije personenauto’s meer worden verkocht dan verwacht in het Klimaatakkoord. Dit 

vergroot de derving op de opcenten.

Meerjarig wordt een hoger accres van het provinciefonds begroot; vooral een grote plus in 2022. 

De ontwikkeling van het accres komt in het eerste jaar door toename volume (klimaatgeld, 

compensatie kinderopvangtoeslag, uitgaven EU en zorg); in latere jaren is het hoger accres vooral 

een effect van loon- en prijsontwikkeling.  

Risico op grote schommelingen in het reële accres is de komende jaren groot, aangezien het reële 

uitgavepatroon van de begrote uitgaven vooralsnog onzeker is of nog niet is gepland. Conclusie: 

Reken je niet rijk met de accresprognose.

Ter bekostiging van de uitvoeringslasten wordt door het Rijk € 73 miljoen vrijgespeeld. Dit had cf 

advies ROB minimaal € 489 miljoen moeten zijn.

Analyse

Bert Jansen
Programmamanager 
Financiën
Interprovinciaal Overleg

Financiën



<< 10 >>

Het ministerie van BZK wil aan de slag met het verbeteren van de interbestuurlijke en financiële 

verhoudingen, zoals bepleit door de koepels en geadviseerd door bijvoorbeeld de ROB. BZK mikt op 

invoering hiervan per 1 januari 2023, maar het wachten is op een nieuw kabinet, dat de nodige keuzes 

zal moeten maken. Tot die tijd worden de huidige instrumenten en programma’s gecontinueerd, 

zoals het IBP en de regiodeals. Het huidige kabinet / minister van BZK besteedt veel aandacht aan 

het versterken van de decentrale democratie, en met name van de positie van raden en staten. Dit 

blijft een belangrijk onderwerp. Extra aandacht is er voor het versterken van de verbinding tussen 

inwoner en overheid. Deels zal dat te maken hebben met de toeslagenaffaire en ‘Groningen’ zoals 

genoemd in de Troonrede, maar hier is ook een link te leggen met het democratisch tekort zoals 

dat het afgelopen jaar is gesignaleerd, onder anderen in verband met de vlucht van regionale 

samenwerking.  

In de begrotingsstukken wordt veel aandacht besteed aan het opbouwen en delen van kennis in 

het kader van opgaven- en gebiedsgericht werken. Dit komt goed overeen met de inzet van de 

provincies in het kader van gebiedsopgaven 3.0. Gesproken wordt daarnaast over de   ‘regionale 

kennisschakelfunctie’. Dit is een maatschappelijk belangrijke ontwikkeling waar provincies ook een 

wezenlijke rol kunnen spelen. 

Tot slot, de begroting gaat in op het onderwerp desinformatie, als fenomeen dat de democratie kan 

aantasten. In verband met de aanstaande gemeenteraadsverkiezingen en de statenverkiezingen 

van 2023 ook voor de provincies een belangrijk onderwerp, dat op de agenda staat van de BAC KOB.    

Analyse

Enno Strating
Programmamanager
KOB
Interprovinciaal Overleg

Kwaliteit Openbaar
Bestuur
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Het kabinet toont de wil om het komende jaar extra stappen te zetten op het vlak van klimaat. Zo 

bepleit de regering een verhoging van de CO2-reductie in 2030 van 49 procent naar 55 procent. 

Daarnaast steunt zij de doelstelling van klimaatneutraliteit in 2050, zoals vastgelegd in de Europese 

Green Deal. Dit is voor een demissionair kabinet een mooie stap.

Het is duidelijk dat de komende jaren extra inspanningen nodig zijn om deze aangescherpte 

doelstellingen te halen. We zijn blij dat voor 2022 in totaal 6,8 miljard euro extra wordt geïnvesteerd 

in klimaatmaatregelen, boven op het bestaande klimaatbeleid. 

We onderschrijven de rol van klimaat neutrale waterstof voor de transitieopgaven en zijn positief 

over de € 252,1 mln die is gereserveerd voor opschaling van de productie van duurzame waterstof. 

Ook staan we achter de extra middelen die worden ingezet voor de verduurzaming van de industrie, 

voor zowel innovaties als handjes om projectvoorstellen op te werken

We steunen de verhoogde ambitie van het kabinet, maar willen benadrukken dat er nog de nodige 

stappen ondernomen moeten worden om op de korte termijn te voldoen aan de afspraken uit het 

Klimaatakkoord. Er zal echt meer moeten gebeuren.

Het Klimaatakkoord is eind 2018 beklonken maar nog niet alle afspraken zijn volledig ingevuld. 

Decentrale overheden zijn direct aan de slag gegaan met de uitvoering van klimaatafspraken, 

sommige daarvan lopen op schema, zoals de RES’en, anderen helaas nog niet omdat ook de 

randvoorwaarden hiervoor nog niet ingewilligd zijn. Op de eerste plaats willen we deze afspraken 

geregeld zien, dan praten we verder over uitbreiding/aanvulling. 

behalen. 

Analyse

Marianne de Boer
Programmamanager
Klimaat & Energie
Interprovinciaal Overleg

Klimaat & Energie
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De door het ROB geadviseerde middelen zijn nog onvoldoende opgenomen in de Rijksbegroting 

2022. Het kabinet reserveert 72,5 miljoen euro om te verzekeren dat de uitvoering van het 

bestaande klimaatbeleid op tempo blijft. Het gaat onder andere om kosten voor de uitrol van 

laadpalen, energieloketten, opstellen van transitievisie warmte en uitvoeringsplannen (wijkgerichte 

aanpak). Het is fijn dat een deel van de uitvoeringskosten in de begroting is opgenomen, maar 

het is niet voldoende. Dit vormt een risico voor het behalen van de 49% doelen zoals opgesteld in 

het Klimaatakkoord. Het opplussen van dit budget zal noodzakelijk zijn om de gestelde doelen te 

behalen. 

Daarnaast willen we aandacht vragen van de krapte op het elektriciteitsnet, waarvoor geen 

aanvullende middelen zijn gereserveerd. Krapte zorgt nu al voor aansluitingsproblemen en naar 

verwachting gaan die problemen toenemen. Het rijk, decentrale overheden en de netbeheerders 

pakken deze opgave in gezamenlijkheid op. Naast investeringskapitaal voor realisatie van energie-

infrastructuur vraagt deze opgave om een andere rolverdeling tussen rijk, decentrale overheden en 

netbeheerders en om een heldere visie op het energiesysteem. 

Klimaat & Energie
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‘Als elke tijd overgangstijd is, is maatschappelijke verandering een constante.’ Dit past bij de 

mobiliteitstransitie en vraagt om actie. 

Bij aanvullende maatregelen om klimaatverandering tegen te gaan en CO2 te reduceren wordt 

investeren in elektrisch vervoer genoemd. Duurzame mobiliteit is echter meer dan elektrisch 

vervoer. Alleen investeren in elektrisch vervoer kan gevolgen hebben voor inkomsten uit 

motorijtuigenbelasting en leiden tot inkomstenderving van de open huishouding van provincies. 

Tegelijkertijd biedt het klimaatbeleid kansen voor ‘een mooier, schoner en veiliger land’. Om in te 

springen op deze kansen kunnen we kijken naar alternatieven zonder aanleg van infrastructuur 

en efficiënt inzetten van het beschikbare systeem. We kunnen nu inzetten op efficiënter benutten 

van het mobiliteitssysteem door afspraken te maken over spreiden, mijden en eerlijk betalen voor 

gebruik en het beter faciliteren van stikstofvrije mobiliteit te voet, per fiets en zero-emissie openbaar 

vervoer, zero-emissie deel- & automobiliteit.

De stikstofproblematiek moet eerst opgelost worden zodat er ruimte komt voor infrastructuur, 

economie en woningbouw. Een transitie naar ander een (zero-emissie) mobiliteitssysteem kan 

bijdragen het stikstofprobleem op te lossen. Met creativiteit en innovatie kunnen we daar nu al mee 

aan de slag. Ook zonder aanleg van infrastructuur zijn er kansen om bereikbaarheid te vergroten, 

zoals het efficiënt inzetten van het beschikbare systeem (mijden en spreiden, onder meer door 

thuiswerken), ov op peil houden, en deel mobiliteit en fiets stimuleren.

Er komen middelen beschikbaar voor woningbouw. Naast de matige investering in infrastructuur 

(via Groeifonds) is investeren in andere vormen van bereikbaarheid, zoals demissionair premier 

Rutte ook noemde tijdens de algemeen politieke beschouwingen, nodig. Dit is nodig om te zorgen 

dat woningen bereikbaar worden en het faciliteert economische groei.

Analyse

Astrid Weij
Programmamanager
Mobiliteit
Interprovinciaal Overleg

Mobiliteit
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Betaalbare woningen moeten weer bereikbaar zijn voor iedereen en vooral voor starters. Hoewel 

het hier gaat om woningen is het belangrijk dat woningen bereikbaar blijven. Hier kan betalen naar 

gebruik een instrument zijn om doordacht te ontwikkelen. Dat geldt ook voor het OV, dat een vitale 

functie is ten behoeve van toekomstige pandemieën en economie. Een betaalbare woning is een 

slechte woning als die slecht bereikbaar is. Voorkomen moet worden dat het woningbouwprobleem 

van nu verschuift naar een toekomstig vastgelopen mobiliteitssysteem met files en meer drukte 

op piekmomenten in het openbaar vervoer. Nu kiezen voor verstedelijking nabij goed bereikbare 

knooppunten is de sleutel tot een verantwoorde ruimtelijke sociaaleconomische ontwikkeling. Dit 

vraagt te bouwen op logische plekken, investeren in multimodale knooppunten en het inbouwen 

van slimme prikkels voor een economisch sterk, leefbaar en gezond Nederland.

Hoewel de ‘uitvoering van beleid doorloopt’ is daar voor mobiliteit weinig van te merken. Er 

is nauwelijks aandacht voor spreiden en mijden en geen aandacht voor Toekomstbeeld OV, 

multimodale reis, mogelijke gevolgen van vrachtwagenheffing op onderliggend wegennet en 

betalen naar gebruik.

Mobiliteit
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De met provincies afgesproken 900.000 woningen moeten toekomst- en klimaatbestendig, 

duurzaam en goed bereikbaar zijn. Voor de keuze van bouwlocaties moeten water, bodem en het 

herstel van de natuur leidend zijn. Eerder dit jaar is de onrendabele publieke top in de woningbouw 

door BZK becijfert op ruim 5 miljard euro, exclusief 8 miljard voor de benodigde infrastructuur. 

Het kabinet heeft de ontwikkeling van de 14 grootschalige woningbouwlocaties tot speerpunt van 

beleid verklaard. Daar komt het kabinet nu 20 miljard euro te kort tot 2040. Ook voor voortzetting 

Volkshuisvestingsfonds wordt geen geld vrijgemaakt. Bij de ingediende begroting bleek nog dat 

de verhuurdersheffing onaangetast bleef waardoor corporaties te weinig investeringsvermogen 

hebben. Tijdens de Algemene Politieke Beschouwingen kwam een stevig pleidooi voor afschaffen 

van de verhuurdersheffing door vrijwel de gehele Tweede Kamer. Uitkomst van dit debat is 

dat de verhuurdersheffing met 500 miljoen euro wordt verminderd, met als gedachte dat 

woningcorporaties dit geld investeren in nieuwe woningen, onderhoud en lagere huren. 

De ingediende begroting bevat ook 1 miljard euro voor woningbouw, die in tranches van 100 miljoen 

per jaar beschikbaar komt, maar voorlopig nog op de aanvullende post is geparkeerd. Het kabinet 

heeft toegezegd dat er zeer binnenkort een brief komt van de regering met uitleg over hoe de 1 

miljard verspreid over 10 jaar voor wonen besteed mag worden. De brief zal op een rijtje zetten wat de 

‘verschillende noties, gedachten en inzichten zijn die er binnen het ministerie leven om dit dossier 

verder te brengen’. Zo beschouwd is deze 1 miljard geen voeding voor de Woningbouwimpuls, 

waarop BZK wel eerder op had ingezet. 

De begroting mag dan wel in het teken staan van uitvoering lopend beleid (doorbouwen) gelet op de 

demissionaire status van het kabinet, maar biedt tegelijk onvoldoende soelaas om de woningbouw 

structureel van geld te voorzien en daarmee tot de - door provincies - gewenste versnelling te 

komen om de wooncrisis aan te pakken door betaalbare huizen te bouwen. Bovendien heeft 

Nederland de afgelopen maanden een wake up call ervaren met de overstromingen in Limburg 

en de wateroverlast door clusterbuien. Ook voor klimaatadaptatieve maatregelen trekt het kabinet 

nog te weinig middelen uit.  

Analyse

Peter Jasperse
Programmamanager
ROWW
Interprovinciaal Overleg

Ruimtelijke 
Ontwikkeling, Water 
en Wonen
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Geconstateerd wordt in deze begroting dat de economie weer opveert. Maar ook na de coronacrisis 

blijft het perspectief voor de economie aandacht vragen, juist met het oog op de transitie richting 

een groene, duurzame, digitale en inclusieve economie. Belangrijke instrumenten daarbij zijn het 

Nationaal Groeifonds en het Nationaal Herstelplan (RRF) dat voor 28.04.2022 gereed moet zijn om 

aanspraak te kunnen maken op gelden uit het RRF. De noodzakelijke hervormingen die aan dit 

plan gekoppeld zijn, wil het huidige demissionaire kabinet overlaten aan een nieuwe regering. 

Daarmee zit het proces rondom het RRF vast. 

Tijdens de APB is door Dassen c.s. is een motie ingediend die de regering verzoekt de plannen 

voor de beschikbare € 5,8 miljard voor te bereiden en de Kamer hierover voor 1.11.2021 te berichten.  

Daarmee is een stok achter de deur neergezet.

De betrokkenheid van de provincies bij bovengenoemde instrumenten is tot nu toe onvoldoende 

en bij het RRF tot nu toe zelfs volledig ontbreekt. Het betrekken van de provincies, vanuit de één 

overheidsgedachte, aan de voorkant/ bij de inrichting van de plannen is cruciaal. Dat geldt ook voor 

circulaire economie waar de rol van de regio cq. provincies meer aandacht behoeft. 

De opverende economie maakt volop zichtbaar dat personeelstekorten toenemen zeker in 

sectoren als zorg, ICT, horeca, technische industrie en bouw. Sectoren die nodig zijn voor transities 

en versterking van het verdienvermogen van regio’s en Nederland.  Versterken van de regionale 

arbeidsmarkt voor het toeleiden van werkzoekenden naar de beroepen van de toekomst en leven 

lang ontwikkelen vraagt daarom om structurele aandacht en inzet. 
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Regionale economie is kerntaak van de provincies; de grote transities krijgen hun vorm in de regio. 

Daar wordt geïnnoveerd en geïnvesteerd. 

De regionale innovatie- en ondernemerschapsstructuur draait grotendeels op intergemeentelijke 

en provinciale ondersteuning. Die gegroeide structuur staat in veel provincies onder druk, omdat 

provincies steeds meer economische middelen moeten alloceren voor energietransitie en 

klimaatadaptatie. Het MIT (MKB Innovatiestimulering Topsectoren) loopt door in 2022, maar zicht 

op noodzakelijke structurele financiering ontbreekt. 

Om de innovatie- en ondersnemersschapsstructuur, ook voor het brede MKB, duurzaam te laten 

voortbestaan is er en nieuwe set aan afspraken nodig over structurele financiering, die meebeweegt 

en zich aanpast  op de dynamische ontwikkelingen in de regio. 

. 

Regionale Economie
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In 2022 werkt het Rijk door aan natuurherstel, mede in het licht van de stikstofcrisis, maar doet 

dit vooralsnog op basis van eerder beschikbaar gestelde budgetten. Extra investeringen in deze 

aanpak worden aan een volgend Kabinet overgelaten. Voor de klimaataanpak komen extra gelden 

beschikbaar maar deze lijken niet toegeschreven te worden aan maatregelen die nodig zijn in het 

kader van klimaatadaptatie (verdroging, vernatting en hittestress) danwel voor maatregelen voor 

een meer natuurinclusieve inrichting van onze leefomgeving en het landelijke gebied. Of in termen 

van het klimaatakkoord: aan maatregelen voor de tafel landbouw en landgebruik.

 

In de Troonrede wijst het Kabinet op het belang van een goed toekomstperspectief voor de 

landbouw; vanwege het belang voor onze voedselvoorziening en voor een vitaal platteland. Tegelijk 

wijst het Kabinet in dat verband op het belang om perspectief te bieden aan het verbeteren van de 

infrastructuur, de economie en de woningbouw, waarmee het Kabinet een rechtstreekse koppeling 

legt tussen de verduurzaming van de landbouw en de betekenis van een duurzame landbouw voor 

andere opgaven.

 

In de Troonrede wijst het Kabinet op het belang om grensoverschrijdend te werken; zowel over de 

landsgrenzen als over de termijn van een kabinetsperiode heen. Voor de opgaven in het landelijke 

gebied, zoals de Natura2000-opgave, de transitie van de landbouwen de stikstofmaatregelen, is 

een dergelijke grensoverschrijdende blik van groot belang.

Analyse
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De begroting van het ministerie van LNV voor het jaar 2022 voegt weinig toe aan de informatie die 

is opgenomen in de op 16 juli 2021 door de minister van LNV naar de Kamer gestuurde brief over de 

voortgang van de aanpak stikstofproblematiek en bevestigt vooral het bestaande kabinetsbeleid. 

De LNV-begroting benoemt het belang van de implementatie van de in 2021 aangenomen Wet 

stikstofreductie en natuurverbetering (Wsn), het in 2022 te presenteren programma Stikstofreductie 

en Natuurverbetering en besteedt – meer specifiek – aandacht aan de gerichte opkoop van 

veehouderijen rond Natura 2000-gebieden (249,2 miljoen euro in 2022), de voortzetting van de 

subsidieregeling sanering varkenshouderij (67 miljoen euro in 2022) en de legalisering van PAS-

melders. 

Met verwijzing naar de provinciale gebiedsplannen, die uiterlijk in 2023 gereed dienen te zijn, 

benadrukt het kabinet in de LNV-begroting het belang van de samenwerking met provincies, 

waterschappen en gemeenten voor de doorvertaling van de landelijke doelstellingen voor 

stikstofreductie naar de aanpak van de meer specifieke gebiedsproblematiek. Aan de hand 

van natuurdoelanalyses wordt in de gebiedsplannen opgenomen hoe bronmaatregelen een 

gebiedsgerichte invulling krijgen.

Als follow-up van de kabinetsreactie op het eindadvies van het Adviescollege Meten en Berekenen 

Stikstof (commissie-Hordijk) is in de begroting van het ministerie van IenW opgenomen dat 

voor alle type emissiebronnen een maximale rekenafstand van 25 kilometer gaat gelden voor 

projectspecifieke berekeningen van de stikstofdepositie. Naast deze afstandsgrens neemt het 

kabinet extra passende maatregelen om stikstof te reduceren. Hiervoor wordt een bedrag van 150 

miljoen euro gereserveerd.

Analyse
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De stikstofopgave speelde in de Algemene Politieke Beschouwing vooral een rol in relatie tot de 

klimaatopgave. Hierbij voorspelt de minister-president dat deze opgave “een verbouwing van 

Nederland wordt, zoals we die na de oorlog hebben gezien met het Marshallplan en zoals we die in 

de jaren zestig en zeventig hebben gezien met Mansholt. Dit wordt de derde grote verbouwing van 

Nederland in de naoorlogse geschiedenis.” Voor de combinatie van het klimaatvraagstuk en het 

stikstofprobleem ziet het kabinet een ‘enorm’ draagvlak.

Het kabinet benadrukt op dit moment bezig te zijn met de uitvoering van de huidige structurele 

aanpak en de Wsn. Omdat de stikstofproblematiek in de toekomst blijvend aandacht zal vragen, 

heeft het kabinet ten behoeve van de formatietafel gevraagd om ambtelijk een integraal pakket te 

onderzoeken waarin klimaat-, water- en natuuropgaven in samenhang worden opgepakt en waarbij 

de landbouwsector wordt ondersteund bij het maken van de benodigde verduurzamingsdoelen. 

Het kabinet heeft de Kamer geen andere toezegging gedaan dat “over stikstof nog heel uitgebreide 

informatie naar de Kamer komt.”

Stikstof
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Het stelsel van Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving staat dit jaar volop in de politieke 

belangstelling met het verschijnen van het advies van de commissie Van Aartsen (“Om de 

leefomgeving: omgevingsdiensten als gangmaker voor het bestuur”) en een recent advies van de 

Algemene Rekenkamer (“Handhaven in het duister”). In de Rijksbegroting is aangegeven dat dit 

jaar is gestart met de uitwerking van de opvolging van de adviezen. In 2022 zal de implementatie 

van de adviezen verder worden vormgegeven. De Staatssecretaris heeft hierin een regisserende 

rol als voorzitter van het bestuurlijk omgevingsberaad (BOB) en is stelselverantwoordelijk voor 

het VTH stelsel in het milieu-domein (Stelsel van vergunningverlening, toezicht en handhaving). 

Mede vanuit hun verantwoordelijkheid als bevoegd gezag voor majeure risicovolle bedrijven willen 

provincies bij de uitwerking hiervan nauw worden betrokken. In een eerdere reactie hebben de 

gezamenlijke provincies aangegeven dat het belangrijk is dat het Rijk als stelselverantwoordelijke 

de regie pakt én financieel bijdraagt in de investering in omgevingsdiensten.

In 2022 wordt gewerkt aan de totstandkoming van het Nationaal Milieuprogramma (NMP), als 

uitwerking van het Nationaal Milieubeleidskader (NMK). Dit programma beschrijft de doelen en 

het concrete pad naar een schone, veilige en gezonde leefomgeving in 2030 en 2050. Het NMP 

zal tot stand komen op basis van een duidelijke participatiestrategie. Naar verwachting wordt het 

NMP eind 2022 gepubliceerd. De provincies kijken uit naar de concrete uitwerking hiervan en willen 

hierbij nauw betrokken worden.

Gezien de demissionaire status van het huidige kabinet worden voor het overige in de begroting 

de beleidslijnen van dit jaar doorgetrokken naar volgend jaar en uitvoering gegeven aan lopend 

beleid. Zoals was te verwachten zijn er op het terrein van milieu, toezicht en handhaving dan ook 

geen opvallende zaken in de begroting opgenomen. Het gaat hierbij onder meer over beleid en 

middelen voor bodem t.b.v. te maken bodemafspraken en de uitvoering daarvan, beleid inzake 

schone lucht in het kader van het Schone Luchtakkoord en omgevingsveiligheid. 
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Hoewel de cultuursector hard is geraakt door de coronacrisis en nog dagelijks te maken heeft 

met coronabeperkingen is er in de begroting van het kabinet niets terug te vinden over herstel en 

transitie van de sector en zijn hiervoor geen middelen opgenomen.

Begroting: ‘De verantwoordelijkheid van de Minister is in de Wet op het specifiek cultuurbeleid 

verankerd. De Minister is verantwoordelijk voor het scheppen van voorwaarden voor het in stand 

houden, ontwikkelen en sociaal en geografisch spreiden van cultuuruitingen.’

In de begroting wordt niet gesproken over de afstemming met de medeoverheden. Het landelijk 

cultuurbeleid is toe aan herziening en daarvoor is een wettelijke verankering van de rol van de 

provincies in de nieuwe wet voor cultuurbeleid nodig. 

Begroting: ‘Mede dankzij de steunpakketten en de veerkracht van ondernemers en werkenden 

komt de economie goed uit de coronacrisis. Er zijn weinig faillissementen en de werkloosheid is 

(zeer) laag. Dit laat onverlet dat er ook de komende periode maatregelen nodig zijn om mensen en 

bedrijven te ondersteunen bij gevolgen die zij ondervinden van de coronacrisis.’ 

Hoewel de provincies en gemeenten de versoepelingen voor de cultuursector van harte 

verwelkomen, zien zij wel dat de sector daarmee nog niet in staat is terug te gaan naar het oude 

niveau van voor de pandemie. Hoewel veel culturele instellingen mede dankzij de coronasteun 

geen verlies maken, komt dit onvoldoende terecht bij de makers. Er is meer tijd nodig om het 

nieuwe verdienvermogen van de sector te versterken. Hierbij is een continuering van de financiële 

noodsteun voor specifiek de cultuursector noodzakelijk. 
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Erfgoed

In de begroting daalt de post Monumentenzorg van 213.403 naar 181.661. De bulk van de middelen 

erfgoed telt zat in de jaren 2019 en 2020, ten opzichte van die jaren gaat het bedrag voor 

monumentenzorg nog verder omlaag. Dit komt omdat de Rijksinzet Erfgoed Telt van € 323 mln. 

voor de afgelopen kabinetsperiode afloopt en daardoor de rijks inzet voor erfgoed eind dit jaar sterk 

zal teruglopen. 

Dit heeft consequenties voor noodzakelijke restauraties van grote restauratieopgaven.  Hierin was 

onder meer een inzet van € 100 mln. voor grote restauratieopgaven opgenomen. Het IPO heeft 

onderzocht dat hier de komende vier jaar minimaal € 250 mln. voor nodig is. Voortzetting van de 

succesvolle samenwerking tussen de overheden is nodig in een nieuwe erfgoeddeal is voortzetting 

om erfgoed te koppelen aan krimp, leegstand, droogte en stedelijke inbreiding.

Cultuur
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Toepassing van AI 

Het kabinet blijft in 2022 investeren in de toepassing van moderne digitale technologie (o.a. Articiële 

Intelligentie) in de publieke sector. Provincies onderkennen de kansen van dergelijke toepassing 

voor hun maatschappelijke opgaven en waarderen daarom deze inzet van het kabinet.

Wet open overheid

Provincies zijn blij dat het kabinet in 2022 specifieke middelen beschikbaar stelt voor ondersteuning 

van de medeoverheden bij de implementatie van de Wet open overheid. Wij hebben wel zorgen over 

de uitvoerbaarheid van de Woo op korte termijn: het verplichte Platform Open Overheidsinformatie 

(PLOOI) lijkt niet tijdig gereed te zijn voor inwerkingtreding van de wet op 1 mei 2022. Wij hebben 

deze zorgen ook overgebracht aan de Eerste Kamer t.b.v. de wetsbehandeling op 28 september 

2021.

Doorontwikkeling Generieke Digitale Infrastructuur (GDI)

Provincies ondersteunen de doorontwikkeling van de Generieke Digitale Infrastructuur (GDI) naar 

een compact GDI met centrale financiering. Wel vragen zij aandacht voor een gedragen scope van 

de GDI en de voorspelbaarheid van de financiële bijdragen van provincies aan de GDI. 

Vanuit het principe “Wie betaalt bepaalt” dienen provincies een plek te hebben in adviserende en 

besluitvormende organen in de governance en financiering van de GDI. Daarnaast is aandacht 

nodig voor de relatie met de governance van het stelsel van Basisregistraties, dat cruciaal is voor 

provincies.

Investeringspost Digitale Overheid

Provincies maken ook in 2022 graag gebruik van deze investeringspost. Wel vragen zij nadrukkelijk 

aandacht voor een helder proces bij de toekenning van de middelen die via deze investeringspost 

ter beschikking worden gesteld.
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Inwerkingtreding Omgevingswet

Provincies liggen op schema voor de inwerkingtreding van de Omgevingswet op 1 juli 2022. Provincies 

hebben wel zorgen over de robuustheid en performance van het Digitaal Stelsel Omgevingswet. 

De doorlopende ondersteuning voor implementatie van de Omgevingswet is daarom zeer welkom.

Digitalisering speelt een grote rol bij maatschappelijke opgaven van provincies en hun rol in de 

fysieke leefomgeving. Op vrijwel alle beleidsterreinen neemt het belang van data-gedreven 

beleidsontwikkeling en -monitoring snel toe. Dit geldt in het bijzonder bij de brandende 

maatschappelijke opgaven die zijn verwoord in het manifest Naar een krachtig groen herstel: de 

energietransitie, de woningbouwopgave en de ontwikkeling van regionale economie. Een goede 

datavoorziening is een belangrijke randvoorwaarde om deze maatschappelijke opgaven in te vullen.

Digitale Zaken
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Bekende, eerder aangekondigde, wijn in eerder gebreide zakken. Enkele grote transities 

(o.a. pensioenstelsel en arbeidsmarkt), waarbij het Kabinet de eerder aangekondigde 

meerjarenplanning volgt (pensioenen), resp. beleidsrijke besluiten overlaat aan het nieuwe kabinet 

(arbeidsmarkt). Aandacht voor duurzame inzetbaarheid om gezond, veilig en met plezier de 

stijgende AOW-gerechtigde leeftijd te kunnen halen (o.a. arbovisie 2040 en MDIEU), maar ook door 

invoering van de stimuleringssubsidie arbeidsmarktpositie (1.000 euro). Voor de stimulering van 

de gelijke verdeling van zorgtaken wordt per augustus 2022 een uitkering (50% van het dagloon) 

gedurende 9 weken toegekend aan de partner. De behandeling van de vereenvoudiging van de 

(wetgeving) Banenafspraak loopt vertraging op en dat doet pijn bij de realisatie van garantiebanen 

en vormt een risico voor het halen van de wettelijke quota, mede door het effect van de coronacrisis 

op de doelgroep. Anderzijds maakt de aanpassing van de loonkostensubsidie het voor de werkgever 

wel weer aantrekkelijker om iemand met een afstand tot de arbeidsmarkt aan te nemen c.q. zich 

te binden voor langere tijd. In de loonbelasting is een belangrijke aanpassing de voorgestelde 

introductie van een gerichte vrijstelling voor de vergoeding van thuiswerkkosten. Met deze vrijstelling 

wordt het voor een werkgever mogelijk om een voor de loonheffingen onbelaste vergoeding te 

geven voor bepaalde extra kosten die een werknemer maakt vanwege het gedeeltelijk thuiswerken. 

Tenslotte is besloten dat het Huis voor klokkenluiders op verzoek een onderzoek kan uitvoeren naar 

de bejegening van de melder door de (overheids)werkgever, naar aanleiding van een melding van 

een misstand. Voor melders van misstanden wordt een pilot juridische ondersteuning opgezet, 

zodat zij zich gesteund weten als zij melding van een misstand doen. 

Dit alles is in lijn met positionpaper ZPW, inzet voor de cao 2022 en verder (cocreatie thema’s 

duurzame inzetbaarheid en tijd en plaats bewust werken) en werkgeversvisie 2025.

Analyse

Richard van der Mast
Programmamanager
Werkgeverszaken
Interprovinciaal Overleg

Werkgeverszaken



W W W . I P O . N L

Telefoon:  070 888 1212
E-mail: communicatie@ipo.nl

Herengracht 23

Den Haag


